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دبیرکلحذبمردمسالاریدردیداربامعاوناولرئیسجمهور:
ازهیچکمکیبهدولتپزشکیاندریغنخواهیمکرد

دبیرکل حزب مردم سالاری در دیدار با معاون اول رئیس جمهور با هیات رئیسه 
ادوار فراکســیون امید مجلس دهم گفت: :  خدا را شــاکرم که اندیشه تحجر، 
جمود و تفکر انجمن حجتیه و رویکرد پایداری با پیروزی پزشکیان در دولت به 

پایان رسید و لذا ما از هر کمکی به دولت دریغ نخواهیم کرد.
مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم ســالاری در دیدار با معاون اول رئیس 
جمهور با هیات رئیســه ادوار فراکسیون امید مجلس دهم، با اشاره به جلسات 
اعضای فراکســیون امید در طول سه سال و نیم گذشته اظهار داشت:  خدا را 
شــاکرم که اندیشــه تحجر، جمود و تفکر انجمن حجتیه و رویکرد پایداری با 

پیروزی پزشکیان در دولت به پایان رسید.
وی در ادامه افزود: خدا را شاکرم که یک اصلاح طلب معتدل و کارآمد و تداوم 

بخش دولت سید محمد خاتمی معاون اول شد.
کواکبیان خاطر نشان کرد: خدارا شاکرم که رئیس فراکسیون امید مجلس دهم 

سکاندار معاونت اولی شد و لذا ما از هر کمکی دریغ نخواهیم کرد.
محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور نیز در این جلسه  این فراکسیون را 
یکی از منسجم ترین فراکسیون های ادوار مجلس دانست و تاکید کرد: تجارب 
ارزشمند نمایندگان دوره های مختلف مجلس می تواند در حوزه های مشورتی 

به نهادهای حاکمیتی در جهت نیل به اهداف کلان خود مفید و موثر باشد.
وی خاطر نشان کرد: رئیس جمهور محترم براساس شناخت دقیق از وضعیت 
کشــور به درستی بر مولفه های وفاق و همدلی درکشــور تاکید دارند و بنظر 
می رسد با گفت وگوی ملی که ایده آن از مجلس دهم شکل گرفته بود می توان 

در راستای وفاق و همدلی حرکت کرد.

ویژه

جلسهسرانقوابهمیزبانیپزشکیان

جلســه سران قوا به میزبانی رئیس جمهور و به منظور بررسی مسائل مهم 
کشور برگزار شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، نشست 
هفتگی سران قوا بعد از ظهر شنبه ۱۳ مرداد ۱۴۰۳ به میزبانی دکتر مسعود 
پزشکیان رئیس جمهور و با حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اســلامی و حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای رئیس قوه 
قضائیه تشکیل شــد. در این جلسه درباره مسائل مهم کشور تبادل نظر و 

برای هماهنگی هر چه بیشتر قوا در حل مسائل جاری گفت وگو شد.

دولت

بیاعتمادیوافولمشروعیت،گستاخیوتعرض

ادامه از صفحه 1
... تعرض به امنیت داخلی نبوده است، بلکه باید آن را در عداد دلایل مهم رخداد 

چنین اتفاقات تلخی به شمار آورد. 
اعتماد اجتماعی در هر جامعه و حتی اجتماع، شیرازه ای است که آحاد آن را به 
هم پیوند داده و از پراکندگی آنها جلوگیری می کند و به دنبال آن، بی اعتمادی 
اجتماعی سبب بی اعتمادی به ساختار سیاسی و قدرت اجرایی جامعه می گردد. 
روشــن اســت در چنین وضعیتی؛ بی تفاوتی عمومی، از هم گسیختگی روابط 
اجتماعی، رشــد فردیت، انزواطلبی، افسردگی، غلبه ابهام و تردید بر پیوندهای 

اجتماعی و فردی، عادت های ناپسند و...
از پیامدهای روشن و قابل درک چنین پدیده ای خواهد بود و به عکس، افزایش 
ســطح اعتماد اجتماعی به نهادها و ســاختار سیاسی قدرت می بخشد و فواید 
اجتماعــی بی بدیلی را به  همراه دارد. به بیان دیگــر اعتماد اجتماعی زیربنای 
نظام های قانونی سیاســی اثربخش و دمکراتیک است و علاوه بر آن که حریم 
امنی را برای چنین نظام هایی به وجود می آورد، نظام سیاســی را به واســطه 
برخــورداری از قدرت و اقتدار ملی، واجــد »توان کنترل بازیگران بین المللی و 
تأثیرگذاری بر آنان« می نماید. همچنان که برخی صاحب نظران در این حوزه از 
شاخص میزان توانایی یک کشور در کنترل بازیگران بین المللی، قدرت و اقتدار 
ملی آن کشــور را ارزیابی می کنند؛ به طوری که هر چه سطح تأثیرگذاری یک 
کشــور بر دیگران بیشتر باشد، نشان دهنده برخورداری بیشتر از قدرت و اقتدار 
ملی خواهد بود. نتیجه روشن این معادله، این است که کاهش فزاینده »سطح 
مشارکت عمومی« نه تنها سالب قدرت نقش  آفرینی در عرصه بین الملل، بلکه 
سبب تام طمع ورزی و دست اندازی قدرت طلبان و متجاوزان به حریم امنیت و 

اقتدار کشور مبتلا به این بلیه خواهد بود. 

یادداشت

پیکرشهیدمیلادبیدیتشییعشد
مراسم تشییع پیکر شــهید میلاد بیدی از شهدای محور 

مقاومت در تهران برگزار شد.
به گــزارش ایلنا، پیکــر مدافع حرم شــهید میلاد بیدی 
از مستشــاران نظامی ایران در سوریه و لبنان به شهادت 
رسید، صبح دیروز )شنبه( با حضور جمعی از مردم، مقامات 
لشکری و کشــوری در تهران از ســه راه افسریه به سمت 
ابتدای خیابان کلهر  تشییع شد. پیکر این شهید در قطعه 

۵۰ بهشت زهرا به خاک سپرده خواهد شد.
شهید میلاد بیدی مستشار نظامی ایران در سوریه و لبنان 
که در پی حمله ۳ روز قبل جنگنده های رژیم صهیونیستی 
به ضاحیه در جنوب لبنان شهید شد در مجاورت ساختمانی 
که صهیونیست ها شــهید »فواد علی شکر« فرمانده ارشد 

مقاومت اسلامی لبنان را ترور کردند حضور داشت.

اعلام2کاندیدایریاستکمیسیون
اصلنودمجلس

طبق آئین نامه داخلی مجلس شــورای اسلامی هر کدام از 
اعضای ثابت کمیسیون اصل ۹۰ می توانند برای ریاست این 
کمیسیون کاندیدا شوند.  حسینعلی حاجی دلیگانی عضو 
کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی، درباره انتخاب 
رئیس کمیسیون اصل نود مجلس، گفت: انتخاب رئیس و 
هیئت رئیسه این کمیسیون با دیگر کمیسیون ها متفاوت 
اســت. بر اساس آیین نامه داخلی مجلس، کمیسیون اصل 
۹۰ متشکل از ۸ عضو اصلی و ۱۳ عضو علی البدل است که 
به نمایندگی از کمیسیون های دیگر برای عضویت در این 
کمیسیون انتخاب می شوند. وی در گفتگو با تسنیم بیان 
کرد: طبق آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی هر کدام 
از اعضای ثابت کمیسیون اصل ۹۰ می توانند برای ریاست 
این کمیســیون کاندیدا شوند. رئیس این کمیسیون طبق 
نظر اکثریت اعضا، و با پیشنهاد هیئت رئیسه پارلمان با رأی 

نمایندگان برای مدت یک سال انتخاب می شود.
حاجی دلیگانی ادامه داد: رئیس مجلس در جلسه علنی و در 
زمانی که انتخاب رئیس این کمسیون در دستورکار باشد ۲ 
کاندیدا یعنی نصرالله پژمانفر نماینده مشهد و سید محمد 
موحد نماینده کهگیلویه که برای ریاســت این کمیسیون 
کاندیدا شده اند را قرائت خواهد کرد تا نمایندگان در جلسه 
علنی یکی از آنها را انتخاب کنند. نماینده شاهین شهر در 
مجلس بیان کرد: سایر اعضای هیئت رئیسه یعنی نواب و 
دبیران و سخنگوی کمیســیون در جلسه کمیسیون و از 
سوی خود اعضای کمیســیون انتخاب خواهند شد. لازم 
به ذکر اســت که نصرالله پژمان فر، فرهاد بشیری، محمد 
امیر، محمد معتمدی زاده، علی کشوری،  سیدمحمد موحد، 
حسینعلی حاجی دلیگانی و مصطفی معینی آرانی با رای 
هیات رئیسه مجلس به عنوان اعضای اصلی کمیسیون اصل 

۹۰ مجلس دوازدهم انتخاب شده اند.

نظردیوانعدالتاداری
دربارهتعیینحداقلحقوقکارگران

رئیس دیوان عدالت اداری گفت: شکایات ثبت شده در دیوان 
شد درباره تعیین حداقل حقوق کارگران در سال جدید در 
حال بررسی است و هنوز رأی صادر نشده و احتمالا به زودی 
صادر خواهد شــد. به گزارش ایلنا، حجت الاسلام مظفری 
رئیس دیوان عدالت اداری در پاســخ به سوالی در خصوص 
تعیین حداقل حقوق کارگران گفت: در سال های گذشته نیز 
در این خصوص شکایاتی در دیوان عدالت اداری ثبت شده 
بود و دیوان شکایت را وارد ندانست. امسال نیز شکایاتی در 
دیوان ثبت شد که این شکایات در حال بررسی است و هنوز 

رأی صادر نشده و احتمالا به زودی صادر خواهد شد. 
وی گفت: در سال های گذشته نیز در این خصوص شکایاتی 
در دیوان عدالت اداری ثبت شــده بود و دیوان در سنوات 
گذشته این شــکایت را وارد ندانست. امسال نیز شکایاتی 
در دیوان ثبت شد که این شکایات در هیئت تخصصی در 
حال بررســی اســت و به زودی رای آن صادر خواهد شد. 
قانون گذار در تعیین حقوق و دستمزد کارگران به موضوع 
متناسب ســازی میزان دریافتی آنان توجه داشــته است. 
شکایاتی که در این رابطه مطرح شده این است که با توجه 
به درصد تورم بایــد حقوق کارگران نیز افزایش پیدا کند. 
این موضوع در رابطه حقوق بگیران دولتی نیز مطرح است. 
این یک شاخص برای افزایش حقوق است، اما قانون نگفته 
اســت که ۱۰۰ درصد بر اساس تورم حقوق  محاسبه شود 
بلکه گفته اســت در تعیین این حقوق باید نیم  نگاهی به 
موضوع تورم داشته باشــیم. قانون گذار تاکید دارد حقوق 
کارگران و تورم باید تا حد ممکن به یکدیگر نزدیک باشند، 
امــا الزامی در این موضوع وجود ندارد. همچنین الزامی در 
لحن قانون گذار مبنی بر اینکه بر اساس در صد اعلامی تورم 
از ســوی بانک مرکزی میزان رشــد حقوق کارگران اعلام 

شود، وجود ندارد.

دفاعی

مجلس

عدلیه

عضو مجلس خبرگان قانون اساســی 
گفت: اگر آقای پزشکیان چالشی داشته 
باشد، حشــرات انقلاب و مارهای افعی 
خورده ی اژدها شــده هستند. خداوند 

شرّ این ها را به خودشان برگرداند.
مشروح گفت وگوی خبرنگار جماران با حجت 
الاســلام و المســلمین محمدجواد حجتی 

کرمانی در ادامه آمده است: 
در ابتدا دربــاره چالش هایی که دولت 
جدیــد از جهات مختلف با آن رو به رو 

است بگویید.
مرگ شهادت گونه، سید بزرگوار آقای رئیسی 
و همراهــان ایشــان که به عنوان شــهدای 
خدمت معروف شدند، منشأ انقلابی در ایران 
شد که به پیروزی آقای دکتر پزشکیان ختم 

شد.
این امیدواری وجود دارد که آقای پزشکیان 
موفق باشــد؛ در برابر کسانی که من آن ها را 
کسانی می دانم که به نام انقلاب یا به خاطر 
ضدانقلاب بودن یا نادانی یا خودپســندی ـ 
که مــن آن ها را به »مارهای افعی خورده ای 
که اژدها شده بودند« تشــبیه کرده ام ـ در 
خیابان ها به مردم فحش می دادند و به افراد 
جســارت می کردند. من این ها را حشــرات 

انقلاب می دانم. 
این ها واقعاً فضا را بســیار مســموم و ملت 
را از انقــلاب بیزار کرده بودنــد، به گونه ای 
که 6۰ درصــد مردم در انتخابات شــرکت 
نکردند. این ها فضای مســموم و اختلاف به 

وجود آوردند و با فحش و ناســزا، فضا را پر 
از دشمنی کردند. بدیهی است که در فضای 

دشمنی، مردم به صحنه نمی آیند.
آقای پزشــکیان فریاد اتحاد و وحدت ســر 
داد و به نحوی شعار »زنده باد مخالف منِ« 
آقای خاتمی بر لسان ایشان جاری شد. آقای 
پزشــکیان از همه ی رقبــای خود دعوت به 
همکاری کرد و اگر آنان اهل خیر و خدمت 

باشند، با ایشان هماهنگ می شوند. 
البته مشکلات زیادی در کشور در عرصه های 
اقتصادی، صنعتی و روابــط خارجی وجود 

دارد. 
برمی گردیم.  چالش هــا  موضــوع  به 
آقای  دولــت  چالش های  مهمتریــن 

پزشکیان چیست؟
از چالش های کشــور مشــکلات اقتصادی، 
ســقوط ارزش پول ملی و فقــر عده زیادی 
از مردم اســت. همچنین دو قطبی شدن و 
مســئله فرهنگ از جمله چالش ها است. در 
این چند ســاله، متأسفانه رشــد فرهنگی 
مردم متوقف مانده اســت و مردم به خاطر 
گرفتاری های مادی، از سیاست و هر چه که 
اسم سیاست و دولت و انقلاب است، مقداری 
فاصله گرفته اند. این چالش بزرگی است که 
به خاطر دعواهایی کــه کردیم، مردم آزرده 

شدند و حالت شبه یأس دارند.
چالش بزرگ این اســت که بی تفاوتی مردم 
برطرف شود و این کار با اقدامات عاجل آقای 
پزشکیان و همکاران ایشان قابل حل است. 

البته این کار مثل کوه کندن اســت. مردم و 
اهل انصاف می دانند که یک شبه یا یک روزه 
نمی شود مشکل اقتصاد، تبعیض و فرهنگ را 

به صورت فوری حل کرد. 
این ها با اســلحه ی پول، قــدرت و مافیای 
اقتصادی و فســادهای زیادی که مقداری از 
آن مثل کوه یخ پیدا شــده، توانستند خون 
مردم را بمکند و مردم در حالی که نان شب 
خود را ندارند، از این فسادهای میلیاردی در 
عذاب هستند. به دلیل اینکه مافیای ظلم و 
ستم و اقتصاد، میلیاردها فساد به وجود آورده 
اســت. لذا دولت با کمک مردم کاری کند تا 

این مشکلات برطرف شود.
دولت قبل قرار بود سالیانه یک میلیون 
شغل ایجاد کند اما با فیلترینگ، چهار 
میلیون شغل را از کار انداخت. دیدگاه 
شما درباره ضرورت یا عدم ضرورت رفع 

فیلترینگ چیست؟
ضرورت رفع فیلترینگ موضوع روشنی است 
و همه می دانند و دکتر پزشــکیان و دولت 
ایشان درصدد رفع محدودیت های نامعقول 
آن هســتند. من در یک مقاله ای خواندم که 
قوانینی که مجلس وضع می کند باید با اندام 
ملت متناسب باشد و قانونی که جوشیده از 

حاق نیاز مردم نیست، به درد نمی خورد. 
مردم را بــا زور نمی توان به اســلام دعوت 
کرد. درباره نوع رفتار گشــت ارشــاد بعد از 
جریان مهسا، نامه ای به مقام رهبری نوشتم 
که گشــت ارشاد را منحل کنید. برای اینکه 

تظاهراتی که بعد از مرگ مهســا پیش آمد 
بر اثر فشــار و زوری اســت که گشت ارشاد 
به وجود آورد. شنیدم که گشت ارشاد با نام 
دیگری می خواهد دوباره شــروع به فعالیت 
کند. امــروزه زوری که به خانم ها می گویند، 
باعث شــده که بی حجابــی رواج پیدا کند. 
بی حجابی مســأله ی بدی است و من با آن 
مخالف هستم اما مقصر وضعیت فعلی حجاب 

آن هایی هستند که سخت گرفتند.
زنان شــعار »زن زندگی آزادی« ســردادند. 
شــما می بینید این شــعار در خیابان های 
تهران، کرمان و... تحقق پیدا کرده اســت و 
می بینیم زنان بدون حجاب بیرون می آیند. 
این شعار نتیجه سخت گیری ها، تندروی ها و 
محدودیت های خلاف عقل و شرع بود که به 

نام دین انجام دادند. 
باید از این مسائل درس و عبرت بگیریم، باید 
متوجه باشیم که همه ی این کارها برخلاف 
پیامبر)ص( و حکم خدا بوده اســت، جلوتر 
از خــدا و پیامبر)ص( رفتیــم و کارهای ما 
برخلاف اصل انقــلاب دیدگاه امام و آیت الله 
خامنه ای بوده است. همه این کارها باید کنار 
گذاشته شود و مقداری به مردم آزادی بدهند 
تا بــه مرور زمان، زنــان بی حجاب با رغبت 
چادری شوند، به طرف نماز و انقلاب بیایند و 

راه راست را انتخاب کنند. 
درباره ضرورت رفع تحریم ها و مذاکره با 

دنیا چه توصیه ای دارید؟
برای رهبری، دولت، ملت و همه عقلا معلوم 
شد که قهر با دنیا کار بسیار غلطی بوده است 

و لازم است دنیا را یک واقعیت بدانیم.
ما باید بــا دنیا با عقل رفتــار کنیم. گاهی 
پیامبر)ص( به دشــمن امتیاز مــی داد. در 
صلح حدیبیه وقتی مسلمانان می خواستند 
صلح کنند، در عهدنامه نوشتند: »من محمد 
رسول الله« مشرکین گفتند ما اگر تو را رسول 
الله می دانســتیم، با تو جنــگ نمی کردیم! 
پیامبــر)ص( به علی بن ابی طالب)ع( فرمود: 
اشــکال ندارد، کلمه ی رســول الله را پاک 
کــن. با صدای بلند می گویم که پیامبر)ص( 
به دشــمن امتیاز داد. نباید بگوییم برُد فقط 
متعلق به ما است. ما باید بر اساس سیاست 
برُد برُد مذاکره کنیــم. آمریکا و اروپا وجود 
دارد، و نمی توانیم بگوییم نیست. البته وجود 
سرطانی اســرائیل را قبول نداریم، اما سایر 
دولت ها را -و لو دشــمن- بــه عنوان دولت 
قبول داریم. ما آمریکا را به عنوان کشور قبول 
داریم، اما آن را ظالم می دانیم. بنابراین، با هر 
کس که مذاکره می کنیم مثل پیامبر)ص(، 

باید بر اساس معادله ی برُد برُد باشد. 

شورای  سخنگوی  نظیف  طحان  هادی 
نگهبان در نشســت خبر روز گذشته 
)شــنبه( با تســلیت به مناسبت ایام 
سوگواری ماه محرم و شهادت اسماعیل 
هنیه رئیس دفتر سیاســی حماس به 
ارائه گزارشی از بررسی طرح ها و لوایح 
مصــوب مجلس در شــورای نگهبان 
پرداخت و گفت: طرح حمایت از مالکیت 
صنعتی پس از چند مرتبه رفت و آمد 
میان مجلس و شورا در نهایت به تایید 

شورای نگهبان رسید.
وی افــزود: همچنین طرح اصــلاح تبصره 
یک ماده ۳۸ قانون آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی از نظر اعضای شورای نگهبان 

طرح خلاف قانون اساسی شناخته شد.
سخنگوی شــورای نگهبان اظهار کرد: طرح 
اصلاح قانون مجازات اســلحه و مهمات نیز 
در شــورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت 
با ابهاماتی مواجه شد. وی گفت: . همچنین 
درباره لایحه  اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت 
خدمات کشوری در خصوص کاهش ساعات 
اداری و افزایــش تعطیلی آخر هفته، هیئت 
عالی و شورای نگهبان در خصوص جزئیات 
آن ایراداتی داشــتیم؛ هنوز مجلس دوازدهم 
درباره این مصوبــه اصلاحاتی اعمال نکرده 
اســت. طحان نظیف با بیــان این که »دربار 
لایحه عفاف و حجاب هنوز مصوبه جدیدی 
دریافت نکردیم و همچنان دو ابهام شــورای 
نگهبــان وجود دارد«، ادامه داد: نســبت به 
طرح اصلاح قانون نظام صنفی کشور ایراداتی 
داشتیم؛ اخیراً مجلس در این زمینه مصوبه ای 
داشته است که در نوبت رسیدگی در شورای 

نگهبان قرار دارد. سخنگوی شورای نگهبان 
در پاسخ به این پرســش که آیا در صورتی 
مجلس دوازدهم لایحه عفــاف و حجاب را 
اصلاح نکند، ممکن اســت رسیدگی به این 
لایحه  از دســتور کار خارج شود؟ گفت: الان 
موارد باقی مانده این لایحه ۲ ابهام اســت و 
این که چه تدبیری انجام می دهند در اختیار 
مجلس اســت. طحان نظیف در پاســخ به 
پرسشی درباره امکان پذیری عضویت زنان در 
شورای نگهبان گفت: از جهت قانون منعی در 
این زمینه وجود ندارد و از جهت اجرایی این 
موضوع در اختیار رئیس محترم قوه قضاییه و 

نمایندگان محترم مجلس است.
وی در پاســخ به پرسشــی درباره این که آیا 
مصوبــه مجلس در خصــوص افزایش مدت 
فعالیت شــورای شــهر فعلی به ۷ سال به 
تایید شورای نگهبان رســیده است؟ تأکید 
کرد: این موضوع در رســانه ها مطرح است و 
ظاهراً هنوز طرح و لایحه ای در این خصوص 
مطرح نشده است. سخنگوی شورای نگهبان 
در پاسخ به پرسشــی درباره امکان برگزاری 
همزمان انتخابات های ریاســت جمهوری و 
مجلس شــورای اســلامی در سال های آتی 
گفت: همزمانی انتخابات ریاست جمهوری و 

مجلس از نظر قانونی منعی ندارد.
طحان نظیف در پاسخ به پرسشی درباره ایراد 
شورای نگهبان به مصوبه افزایش تعطیلات 
آخر هفته چیست؟ عنوان کرد: ما نسبت به 
این مصوبه دو ایراد شرعی داشتیم و یک ایراد 
نیز از سوی هیات عالی نظارت بر سیاست های 
کلی نظام عنوان شده است. یکی از ایرادات 
در خصــوص روز تعطیل و دیگــری درباره 

قراردادهای خصوصی افراد است. سخنگوی 
شــورای نگهبان در پاسخ به پرسش دیگری 
مبنی بر این که در صورت تمایل افراد امکان 
اعلام دلایل رد صلاحیــت فرد وجود دارد؟ 
تأکید کرد: این کار نیاز به مجوز قانونی دارد. 
طحان نظیف درباره این که آیا ســاز و کاری 
وجود دارد تا از حضور کاندیداهای پوشــش 
در انتخابات های ریاست جمهوری جلوگیری 
شــود؟ عنوان کــرد: ما واقعــاً از نیات افراد 
اطلاعــی نداریم و افراد در انتخابات ثبت نام 
و در رقابت شرکت می کنند و ممکن است تا 
آخر هــم بمانند یا به دلایل مختلف از ادامه 

رقابت منصرف شوند و کناره گیری کنند.
سخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به این 
پرسش که شــورای نگهبان چه اقداماتی در 
خصوص تقویت احزاب و حرکت به ســمت 
نظام حزبی داشــته اســت؟ اعــلام کرد: به 
این موضوع در سیاســت های کلی انتخابات 
اشــاره شــده اســت؛ نکته مهمی است که 

احزاب مسئولیت بپذیرند و هم صلاحیت ها 
و اختیاراتی داشــته باشند و هم در برابر این 
اختیارات پاسخگو باشند. به این موضوع در 
سیاست های کلی انتخابات اشاره شده است و 

نیازمند اصلاح قانون انتخابات است.
شورای نگهبان یار کمکی هیچ کسی نیست

طحان نظیف در پاســخ به پرسشی واکنش 
شــورای نگهبــان دربــاره طــرح مباحثی 
درباره عملکرد این شــورا و بیان انتقادات و 
ســرزنش هایی در خصوص تایید صلاحیت 
رئیس جمهور مستقر گفت: دیدم که حتی 
برخی نیــز می گفتند که این هــا زیر کولر 
تصمیم می گیرنــد؛ حال ما چــه زیر کولر 
تصمیم بگیریم چــه کولر را خاموش کنیم، 
باید یاد بگیرند انتخابات رقابت و مشــارکت 
مردم است و شورای نگهبان یار کمکی هیچ 
کسی نیست؛ شورای نگهبان بر اساس ضوابط 
قانونی عمل می کند و با تمجید و تحسین و 

سرزنش دیگران عمل نمی کند.

حجتیکرمانیتشریحکرد

بی تفاوتی و ناامیدی مردم، چالش بزرگ دولت

درنشستخبریسخنگویشوراینگهبانمطرحشد

ازسرانجاملایحهحجابتاعضویتزناندرشوراینگهبان
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دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی گفت: باید به واسطه شهادت شهید هنیه در 
بین کشورهای مسلمان خاورمیانه و کشــورهای اروپایی و حتی بخش هایی از 
حکومت آمریکا اجماعی به وجود آوریم که منتهی به سرنگونی نتانیاهو به عنوان 

عامل تشدیدکننده بحران شود.
ســید حسین مرعشــی دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی، با بیان اینکه مساله فلسطین 
و ظلم هایی که رژیم صهیونیســتی از بدو تأسیس تا حالا در فلسطین انجام داده یک امر 

مستمر و دائمی بوده، گفت: ایران باید در واکنش به این مساله ۳ اقدام انجام دهد.
وی در گفتگو با ایرنا، نخستین اقدام ایران را پاسخ نظامی حساب شده عنوان و تصریح کرد: 
اقدام اول پاســخ نظامی در دفاع از تمامیت ارضی و حیثیت ایران است، مشروط بر اینکه 

در دام حاکمان اسرائیل نیافتیم و خواسته نتانیاهو که گسترش جنگ است محقق نشود.
وی دومین اقدام ضروری در این برهه را شناخت و رفع خلأهای امنیتی و اطلاعاتی دانست 
و افزود: باید بپذیریم ضعف هایی در سیستم اطلاعاتی ما وجود دارد که اسرائیلی ها تاکنون 

چندین بار توانسته اند از این نقطه ضعف ها استفاده کرده و به ما ضربه بزنند.
این فعال سیاسی تصریح کرد: باید یک کار بسیار دقیق و جدی شروع شود و در هر سطحی 
هر تغییراتی که لازم است باید انجام شود تا ما به نقطه مطمئنی برسیم که سیستم امنیتی 

و اطلاعاتی مان خلأیی نداشته باشد.
مرعشــی دیپلماسی فعال در عرصه بین الملل برای افشــای ماهیت دولت فعلی اسرائیل 
را ســومین اولویت پیش روی نظام برشــمرد و عنــوان کرد: از آنجا کــه نتانیاهو بعد از 
طوفان الأقصی در مسیری حرکت کرده که امنیت کل خاورمیانه و حتی امنیت جهان را در 
خطر قرار داده، موثرترین  کاری که ایران می تواند انجام دهد این است که با یک دیپلماسی 
فعال خصوصا در دولت جدید به ســمتی برویم که لانه فســاد که دولت فعلی اسراییل و 

نتانیاهو است را بتوانیم از عرصه سیاسی حذف کنیم. 

محمد صدر درباره نوع پاسخ ایران به اسرائیل گفت: نتانیاهو دنبال این است که 
بین ایران و آمریکا یک جنگ ایجاد شود و ایران را به جنگ آمریکا بکشاند. ما 

باید مراقب باشیم اقداماتمان به نفع دشمنان نشود.
محمد صدر، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، درباره تأثیر پاسخ ایران به اسراییل بر 
وضعیت منطقه گفت: در آغاز جنایتی که اسراییل مرتکب شد را محکوم می کنیم. طبیعتا 
با بررسی هایی که جمهوری اسلامی انجام خواهد داد، حتماً پاسخ مناسبی در این زمینه به 
اسرائیل خواهد داد. باید توجه کنیم که در شرایط حساس فعلی و شکل گیری دولت، نباید 
در پاسخگویی عجله کرد. این پاسخ باید زمینه هایش آماده شود و شورای عالی امنیت ملی 
بررسی های خود را انجام دهد. نیروهای سیاسی و نظامی و امنیتی با ریاست رئیس جمهور 

باید به یک تصمیم مفید برسند.
بنابر گزارش انتخاب، وی درباره لزوم توجه به نوع پاســخ به اسرائیل بیان کرد: من معتقد 
نیســتم که حتماً باید امروز و فردا پاسخ داده شود، در واقعا حتماً باید از تمام جهات این 
موضوع مورد بررســی قرار بگیــرد. آن چیزی که من دفعه قبل توصیــه کردم را توصیه 
می کنم که ما باید به شــکلی عمل کنیم که ضمن پاسخ قاطع به اسراییل، در عین حال 
مراقب باشــیم که در دام اسراییل نیفتیم. نتانیاهو دنبال این است که بین ایران و آمریکا 
یک جنگ ایجاد شــود و ایران را به جنگ آمریکا بکشاند. ما باید مراقب باشیم اقداماتمان 

به نفع دشمنان نشود.
صدر درباره راهکار دولت برای عبور از تنش های فعلی و پرداختن به تنش زدایی با جهان 
گفت: تماس با کشورهای همسایه و کشورهای اسلامی و عربی، همانطور برخی کشورهایی 
که مردم آن ها علیه جنایت های اسراییل موضع گیری کردند، شروع شود. اقدامات دیپلمات 
در این زمینه می تواند دست دولت برای گفتگوهای مفصل تر با غرب را هم باز کند. اسراییل 

باید به عنوان یک دولت تروریستی شناخته شود و این اقدام یک پیروزی بزرگ است.

ابتکارخواستارتوقفاجرایحکم
شروینحاجیپور

معصومه ابتکار با بازنشــر ویدئوی اخیر شرویسن حاجی پور 
در خصوص جزئیات پرونده اش در شــبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: »اگر این پیام شــروین حاجی پور را شنیدید پس 
از آن کــه مردم به  »برای ایران« رای دادند؛ شــما نیز برای 
 وفاق ملی فاصله ها را در این شرایط ویژه کم کنید و جوانان 

را امیدوار...«

تحلیلزیدآبادی
اززمانخونخواهیایران

احمدزیدآبــادی در حســاب شــخصی خــود ایکــس 
نوشت:» پیش یا پس از آتش بس احتمالی؟  دولت بنیامین 
 نتانیاهو از طرف شــرکای غربی خــود بخصوص آمریکا و 
بریتانیا به شــدت تحت فشــار قرار گرفته است تا هر چه 
ســریع تر توافق آتش بس در جنگ  غزه را به امضاء برساند. 
اگر نتانیاهو این بار نتواند فشارها را خنثی و یا از زیر بار آنها 
شانه خالی کند و مجبور به پذیرش توافق آتش بس شود، 
در آن صورت آیا جمهوری اســلامی و حزب الله لبنان، باز 
هم وعدۀ خود را برای »خونخواهی« ترور  اسماعیل هنیه و 
 فؤاد شکر دنبال خواهند کرد؟ قاعدتاً فقط مقام های رسمی 
جمهوری اسلامی و حزب الله لبنان می توانند به این پرسش 
پاسخ دهند ب نظرم اگر اقدام »خونخواهانه« قبل از اعلام 
احتمالی آتش بــس در غزه صورت گیرد، اصل آتش بس را 
با تأخیر طولانی روبرو خواهد ســاخت و اگر پس از اعلام 
آتش بس انجام شــود، تعابیری به غیر از »خوانخواهی« از 

طرف کشورها و رسانه های جهانی از آن خواهد شد.
ظاهراً وضع لحظه به لحظه از جهتی پیچیده تر و از جهتی 

دیگر، ساده تر می شود!

سوشیال

کنایهسیدعلیخمینیبهکشورهایعربیوغربی
ســیدعلی خمینی گفت: طوفان الاقصی اگر همین یک فایده را داشــت که 
جهان اســلام را متوجه دشمن اصلیش کرد و روی سیاه گفتمان امریکایی و 
یک بام و دو هوای حقوق بشر غربی را بار دیگر به منصه ظهور رسانید، کافی 

بود تا به عنوان موفق ترین عملیات قرن شناخته شود.
حجت الاســلام و المســلمین ســیدعلی خمینی در گردهمایی »خادمین 
افتخاری سخاءالحســین)ع(«، اظهار کرد: موافق دروغ پردازی هم نیســتیم، 
اما کاروان حســین)ع( در حرکت اســت؛ جا نمانیم. کاروان ایمان و عقیده 
در حرکت اســت. امروز دشمن دلخوش است که حاج محسن ها و اسماعیل 
هنیه ها را ترور می کند، غافل از آنکه ما با ایمان و عقیده پیش رفته ایم و آنان 

با همه سلاح های خود عقب مانده اند.
بنابر گزارش ایسنا، نوه امام راحل خطاب به صهیونیست ها گفت: هدف شما از 
نیل تا فرات بود و امروز به دور خود دیوار کشیده اید. آن هدف به این تقلیل 
پیدا کرد که اســرایتان را آزاد کنید و حماس را از صفحه جهان حذف کنید 
که به آن هم نرسیدید. جهان عرب یک روز با همه توان، شش روز جلوی شما 
تاب مقاومت نداشــت و امروز از پس یک فئه قلیله )گروه اندک( برنمی آیید. 
شما دنیای غرب، به یک اشاره شاه ممالک منطقه را عوض و بدل می کردید و 
برای منطقه ما خط و مرز تعیین می کردید و امروز دلخوش هستید به اینکه 

ترور می کنید! از کجا به کجا رسیده اید و از کجا به کجا رسیده ایم؟
ســیدعلی خمینی با تأکید بر اینکه »طوفان الاقصی موفقترین عملیات قرن 
اســت«، اظهار کرد: طوفان الاقصی اگر همین یک فایده را داشت که جهان 
اسلام را متوجه دشمن اصلیش کرد و روی سیاه گفتمان امریکایی و یک بام 
و دو هوای حقوق بشــر غربی را بار دیگر به منصه ظهور رسانید، کافی بود تا 
به عنوان موفق ترین عملیات قرن شناخته شود. چقدر هزینه کردند تا تطبیع 
را زنده کنند و از عادی سازی روابط سخن گویند و جا بیاندازند اما روسیاهی 
به زغال ماند.  وی با اشــاره به درپیش رو بودن راهپیمایی اربعین، گفت: این 
راهپیمایی نماد عقیده و تقویت کننده ایمان هاســت؛ و هرکس در این مسیر 
قدم می گذارد چه به عنوان زائر و چه به عنوان خادم، بی شک در مسیر رضایت 

الهی قدم می گذارد.

رویداد


